
FLORENTINA TOTTH, PREªEDINTE SCHNEIDER ELECTRIC ROMÂNIA:

„Clãdirile de birouri - sectorul cel mai puternic
influenþat de tendinþa de a construi «verde»”
(Interviu cu doamna Florentina
Totth, preºedinte Schneider Electric
România ºi Republica Moldova)

Reporter: Cum au mers vânzãrile
de produse pentru eficientizarea
energeticã a clãdirilor în prima ju-
mãtate a anului comparativ cu pe-
rioada similarã din 2014?

Florentina Totth: Piaþa produse-
lor de eficientizare energeticã a
clãdirilor a înregistrat o creºtere
constantã de la an la an, încã din
perioada crizei, iar aceastã tendin-
þã este vizibilã ºi în 2015, atât în
sectorul clãdirilor comerciale, cât ºi
în cel rezidenþial. Pe de o parte,
evoluþia preþurilor energiei îi de-
terminã pe consumatori sã se pre-
ocupe de reducerea consumului.
Pe de cealaltã parte, existã obiecti-
ve clare stabilite de Uniunea Euro-
peanã, care prevãd reducerea cu
20% a consumului anual de ener-
gie primarã pânã în anul 2020, pre-
cum ºi stimularea construcþiilor cu
consum de energie aproape egal
cu 0 („nearly zero energy”).

Reporter: Noile programe opera-
þionale cu fonduri europene des-
tinate eficienþei energetice în pe-
rioada 2014-2020 au fost aprobate.
Ce impact estimaþi ca vor avea asu-
pra vânzãrilor companiei?

Florentina Totth: Orice program
de anvergurã la nivel european sau
local, menit sã încurajeze optimi-
zarea consumului de energie elec-
tricã în cadrul public ºi privat, va
apropia þara noastrã de atingerea
obiectivelor comunicate de Uniu-
nea Europeanã ºi va avea un im-
pact pozitiv asupra pieþei de pro-
duse de eficienþã energeticã. Încã
din perioada crizei, când companii-
le ºi populaþia au început sã se pre-
ocupe de reducerea consumului
de energie, vânzãrile Schneider
Electric în România au înregistrat o
creºtere susþinutã de la an la an ºi
estimãm o evoluþie similarã ºi în

perioada urmãtoare, în contextul
investiþiilor anunþate.

Reporter: Cum a evoluat cererea
de produse pentru eficienþa ener-
geticã a birourilor în acest an?

Florentina Totth: Clãdirile de bi-
rouri reprezintã sectorul cel mai
puternic influenþat de tendinþa de
a construi "verde". Dezvoltatorii de
astfel de proiecte sunt tot mai
atenþi la respectarea reglementãri-
lor ºi standardelor internaþionale ºi
chiar preocupaþi sã obþinã o certifi-
care verde (BREEAM sau LEED),
ceea ce le-ar oferi un avantaj com-
petiþional semnificativ într-o piaþã
dinamicã, plasându-le clãdirile în
topul preferinþelor companiilor
care îºi cautã un nou sediu.

În plus, valoarea unei clãdiri
creºte odatã cu obþinerea unei cer-
tificãri, iar nivelul chiriilor este mai
ridicat. De asemenea, costurile
operaþionale pot scãdea cu pânã la
30%, iar cele de capital cu pânã la
25%.
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"Existã obiective clare stabilite de Uniunea Europeanã,
care prevãd reducerea cu 20% a consumului anual de

energie primarã pânã în anul 2020".



Þinând cont de aceste beneficii,
dar ºi de faptul cã eficienþa energe-
ticã este un criteriu foarte impor-
tant pentru obþinerea unei certifi-
cãri verzi, putem spune cã evoluþia
pieþei clãdirilor de birouri alimen-
teazã cererea de produse ºi soluþii
de eficienþã energeticã.

Reporter: Care au fost cele mai
mari proiecte implementate în
acest sector de "Schneider Electric"
în þara noastrã, în acest an?

Florentina Totth: În sectorul clã-
dirilor de birouri, un proiect reali-
zat recent de noi este parteneriatul
cu dezvoltatorul Skanska pentru
managementul energiei în Green
Court Bucharest. În cadrul acestui
proiect, Schneider Electric a imple-
mentat SmartStruxure Solution, o
soluþie integratã care poate aduce
economii de energie de pânã la
30%, asigurând, în acelaºi timp, un
mediu confortabil, sigur ºi sustena-
bil. SmartStruxure Solution include
controlul, monitorizarea ºi supervi-
zarea instalaþiilor clãdirii (centrala
termicã, centrala de apã racitã,
centralele de tratarea aerului,
sistem de ventilo-convectoare,
ventilatoarele de evacuare, tablou-
rile electrice, sistemul de contori-
zare), unificând multiplele sisteme
ale unei clãdiri pe o platformã
software unicã, numitã Struxure-
Ware Building Operation (SBO).
Datele oferite de aceste sisteme
sunt asimilate ºi transformate în in-
formaþii care ghideazã deciziile ºi
acþiunile managerilor clãdirii ºi
îmbunãtãþesc eficienþa, confortul
ºi starea de bine a ocupanþilor ºi a
proprietarilor.

De asemenea, un proiect recent
dezvoltat în sectorul de retail este
cel cu firma Carrefour. Acesta a
constat în implementarea de solu-
þii de eficienþã energeticã atât în
cele 94 de supermarketuri, cât ºi la
nivelul întregii reþele de hypermar-
keturi Carrefour din România. Au
fost generate, astfel, o serie de be-
neficii pentru Carrefour, precum
reducerea cheltuielilor operaþiona-
le prin scãderea consumului de
energie electricã, diminuarea chel-
tuielilor de capital prin scãderea
costurilor de cablare, instalare ºi
operare asociate cu sistemele
integrate de clãdiri, creºterea valorii
activelor, asigurarea unei valori
sustenabile ºi a unor costuri redu-

se pe durata ciclului de viaþã a clã-
dirii. Alte beneficii au vizat creºte-
rea confortului ºi a siguranþei utili-
zatorilor ºi reducerea impactului
asupra mediului.

Reporter: Ce tendinþe se manifestã
pe aceastã piaþã?

Florentina Totth: Pe lângã ten-
dinþa de a construi "verde", putem
vorbi ºi despre tendinþa de a con-
strui „inteligent”, cu ajutorul solu-
þiilor care permit conectarea tutu-
ror funcþiilor unei clãdiri într-o
platformã unicã. Aceastã conecta-
re permite o gestionare mai facilã
ºi eficientã a funcþiilor clãdirii, chiar
ºi de la distanþã, prin intermediul
u ne i apl i c aþ i i i nst a lat e pe
smartphone sau tabletã. În acelaºi
timp, sunt generate economii im-
portante la nivelul cheltuielilor de
operare ºi de capital, asigurând be-
neficii atât pentru proprietari, cât
ºi pentru ocupanþii unei clãdiri.
Aceastã tendinþã caracterizeazã
deja sectorul clãdirilor comerciale
(în special de birouri) ºi credem cã
va fi aplicatã din ce în ce mai des ºi
în sectorul rezidenþial.

Reporter: Ce feed-back aveþi din
piaþã dupa lansarea Smart Panel?

Florentina Totth: Sistemul de
management al energiei Smart Pa-
nel genereazã economii sustenabi-
le în clãdirile mici ºi mijlocii, precum
spaþii de birouri, centre comerciale
sau hoteluri. Având în vedere cã
20% din costurile de funcþionare a

unei clãdiri corespund consumului
de energie, eficienþa energeticã a
devenit un factor decisiv de dife-
renþiere în evaluarea unei clãdiri,
iar soluþia Smart Panel introduce
un nou nivel în managementul
energiei, fiind dezvoltatã pe princi-
piile „Mãsuraþi, Conectaþi ºi Econo-

misiþi”.
Deºi este vorba

despre o soluþie lansa-
tã anul acesta, avem
deja proiecte în care a
fost implementatã cu
succes ºi, când lucrãri-
le vor fi finalizate, vom
solicita feedback con-
cret din partea clienþi-
lor, pe care sã îl putem
împãrtãºi publicului
interesat.

Reporter: Dupã pro-
iectul derulat cu Skan-
ska pentru Green Co-
urt aveþi ºi alte cereri
similare?

Florentina Totth:

Business-ul nostru are
o componentã reputa-
þionalã pronunþatã,
astfel cã fiecare proiect
dezvoltat cu succes de

cãtre Schneider Electric reprezintã
o recomandare pentru viitorii
noºtri parteneri ºi garanþia unor
noi proiecte provocatoare. În pre-
zent, suntem implicaþi în mai mul-
te proiecte, însã le vom face publi-
ce pe mãsurã ce vom obþine apro-
barea partenerilor noºtri.

Reporter: Care este impactul so-
luþiilor Schneider Electric imple-
mentate la Green Court?

Florentina Totth: Dincolo de
consideraþiile etice, existã motive
economice tangibile pentru care
practicile de construcþie durabile
sunt o investiþie bunã pentru vii-
tor. Efectele soluþiilor de eficienþã
energeticã devin din ce în ce mai
vizibile pe mãsurã ce preþurile la
energie cresc, astfel cã îmbunãtãþi-
rea eficienþei energetice devine o
investiþie bunã în orice moment.

Analizele recente aratã cã randa-
mentul investiþiei (ROI) pentru clã-
diri verzi este mai mare, atât în
construcþii noi, cât ºi în cazul pro-
iectelor de construcþii existente, în
comparaþie cu construcþiile clasice.
Mãsurarea, monitorizarea ºi auto-
matizarea sistemelor energetice
dintr-o construcþie maximizeazã
randamentul investiþiei prin asigu-
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rarea cã echipamentul este folosit
doar atunci când este necesar ºi cã
toate operaþiunile sunt eficiente.

Reporter: Ce tendinþe sunt pe
segmentul eficientizãrii energetice
a locuinþelor ºi cum au mers vânzã-
rile companiei în acest an?

Florentina Totth: Continuând
rãspunsul anterior, ºi în sectorul re-
zidenþial se înregistreazã tendinþa
de a integra toate funcþiile unei lo-
cuinþe într-o platformã unicã ce
permite gestionarea lor de la
distanþã, prin intermediul unei
aplicaþii instalate pe smartphone
sau tabletã. Schneider Electric ofe-
rã o serie de soluþii bazate pe stan-
dardul internaþional KNX destinate
locuinþelor. Deºi aceastã tendinþã
este încã la început, se înregistrea-
zã creºteri de la an la an ºi suntem
încrezãtori cã va lua amploare în
viitorul apropiat.

Reporter: Care sunt principalele
provocãri cu care vã confruntaþi pe
piaþa noastrã?

Florentina Totth: Piaþa produse-
lor de eficientizare energeticã a
clãdirilor întâlneºte aceleaºi provo-
cãri cu care se confruntã mediul de

afaceri din România, în general –
necesitatea atragerii de investiþii ºi
nevoia unei legislaþii stabile, care
sã ofere un cadru durabil ºi predic-
tibil pentru investitori.

O altã provocare o constituie
dezvoltarea de programe la nivel
naþional, care sã stimuleze imple-
mentarea de soluþii de eficienþã
energeticã. Spre exemplu, în secto-
rul rezidenþial, în special la nivelul
clãdirilor vechi, puterea de cumpã-
rare a populaþiei este redusã în ra-
port cu investiþiile necesare tran-
sformãrii locuinþelor lor în case in-
teligente. De aceea, credem cã
sunt necesare programe de o mai
mare amploare decât cele realizate
pânã în prezent, care sã încurajeze
creºterea eficienþei energetice în
rândul consumatorilor casnici.

Reporter: Ce importanþã are
România în afacerile grupului?

Florentina Totth: Pentru Schnei-
der Electric, România prezintã un
potenþial important, acest lucru re-
flectându-se în încrederea pe care
grupul o acordã business-ului din
România. De altfel, afacerile subsi-
diarei din România au înregistrat o

creºtere constantã de la an la an.
Un rol important îl are ºi centrul de
suport clienþi de la Bucureºti, care
oferã asistenþã în 20 de limbi strãi-
ne partenerilor Schneider Electric
din 46 de þãri, funcþionând ca un
hub regional pentru grup.

Reporter: Care sunt planurile de
dezvoltare ale grupului în România
pe segmentul eficienþei energetice
a clãdirilor?

Florentina Totth:

Pentru piaþa din
România, ne pre-
gãtim sã lan-
sãm, în conti-
nuare, noi pro-
duse ºi soluþii
pentru mana-
gementul ener-
giei care sã rã-
spundã cererilor
din toate domeniile
unde se doreºte un con-
sum eficient ºi responsabil de
energie. De asemenea, ne dorim
extinderea echipei din Bucureºti,
atât în zona de servicii oferite
clienþilor, cât ºi la nivelul altor de-
partamente.

Reporter: Ce produse noi pregã-
tiþi pentru acest an?

Florentina Totth: În a doua ju-
mãtate a anului pregãtim lansãri în
special pentru sectorul industrial.
Un prim loc în care vom prezenta
noi produse ºi soluþii dedicate
unora dintre segmentele de piaþã
pe care le adresãm – clãdiri, rezi-
denþial, industrie – va fi un târg de
profil care va avea loc în luna sep-
tembrie.

Reporter: Cât de aproape sun-
tem de conceptul de casã cu con-
sum aproape zero energie ºi ce
produse oferã Schneider Electric
celor care îºi doresc o astfel de lo-
cuinþã?

Florentina Totth: România are
mult de recuperat pentru a atinge
obiectivul stabilit de Uniunea Eu-
ropeanã, ca pânã în 2020 toate clã-
dirile nou construite sã aibã con-
sum de energie aproape egal cu
zero. Iar segmentul rezidenþial ne-
cesitã eforturi ºi mai mari pentru a
se alinia acestui obiectiv, în com-
paraþie cu cel al clãdirilor comer-
ciale. Primii paºi au fost deja fãcuþi,
în sensul cã existã pe piaþã soluþii
moderne ºi este în creºtere ºi cere-
rea pentru acestea, însã este nevo-

ie de o strategie coerentã ºi fezabi-
lã de investiþii ºi programe care sã
stimuleze eficientizarea energeticã
a locuinþelor.

Printre soluþiile oferite de Schnei-
der Electric în sectorul rezidenþial
se numãrã soluþia preconfiguratã
KNX pentru Case Inteligente, apli-
cabilã apartamentelor de trei-pa-
tru camere ºi caselor cu maximum

patru camere, fie noi, fie
supuse unor lucrãri de

renovare. Aceastã
soluþie ajutã la

controlul de la
distanþã prin
i n t e r m e d i u l
aplicaþiei InSi-
deControl, por-

nirea ºi oprirea
consumatorilor

(iluminat, aparatu-
rã electrocasnicã),

controlul jaluzelelor,
controlul temperaturii, setarea

unor scenarii personalizate pentru
pr og r am ar e a c onsu m u lu i d e
e ne r g i e º i i nt e g r ar e a sau
interconectarea cu sistemul de
alarmã.

Aplicaþia InSideControl, odatã in-
stalatã pe smartphone sau pe ta-
bletã, permite utilizatorilor contro-
lul iluminatului ºi al climatizãrii
(împreunã sau separate), utilizarea
de scenarii pentru controlul facil al
diferitelor situaþii de peste zi, oferã
feed back d in inst a laþ ia KNX ,
pop-up cu alarme ºi notificãri ºi
economii de energie datoritã
vizualizãrii contoarelor.

Reporter: Se poate spune cã
avem o piaþã pentru astfel de locu-
inþe?

Florentina Totth: Dacã ne refe-
rim strict la locuinþele cu consum
de energie apropiat de zero, nu
putem vorbi încã despre o piaþã,
întrucât abia a fost finalizatã prima
casã de acest tip în urmã cu aproxi-
mativ o lunã. În schimb, putem
vorbi despre o tendinþã, fie ea na-
turalã sau forþatã de directiva
Uniunii Europene, care prevede ca
toate clãdirile noi sã aibã consum
aproape zero de energie începând
din 2020. Astfel , est imãm cã
tendinþa va lua amploare ºi se va
transforma treptat într-o piaþã.

Reporter: Vã mulþumesc!
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"Pe lângã
tendinþa de a construi
«verde», putem vorbi ºi

despre tendinþa de a construi
«inteligent», cu ajutorul

soluþiilor care permit
conectarea tuturor funcþiilor

unei clãdiri într-o
platformã unicã".


